

**لؤي خزل جبر**

**Luai K. Ghabr**



**السيرة الذاتية**

**Curriculum Vita**

### **التخصص والاهتمامات العلميّة**

علم النفس الاجتماعي السياسي Social Political Psychology  
الذاكرات التاريخيّة والثقافات السياسيّة والحركات الاجتماعيّة والبنىات الدينيّة

### **الشهادة واللقب العلمي**

دكتوراه في علم النفس الاجتماعي السياسي PHD Social Political Psychology، كلية الآداب - جامعة بغداد، (2014).  
أستاذ Professor، جامعة المتنى، كلية التربية الأساسية، (2019).

### **الجمعيات العلميّة والاتحادات الثقافيّة**

IAPP الجمعية العراقية لعلم النفس السياسي (عضو مؤسس) Iraqi Association for Political Psychology  
ISPP الجمعية الدولية لعلم النفس السياسي International Society for Political Psychology  
APA الجمعية النفسية الأمريكيّة American Psychological Association  
UIW الاتحاد العام للأدباء والكتاب في العراق Union of Iraqi Writers

### **المجلات العلميّة**

رئيس تحرير المجلة العراقية لعلم النفس الاجتماعي والسياسي IJSP (الجمعية العراقية لعلم النفس السياسي)  
مدير تحرير مجلة لمحات للعلوم الاجتماعيّة LJSS (دار الشؤون الثقافيّة، وزارة الثقافة)  
عضو اللجنة العلميّة في المجلة العلميّة لجهاز مكافحة الإرهاب SJCTS (جهاز مكافحة الإرهاب العراقي)  
عضو اللجنة العلميّة في مجلة قضايا التطرف والجماعات المسلحة JEAG (المركز العربي الديمقراطي)

### **أهم الكُتب المؤلّفة**

الذاكرة التاريخيّة والثقافة السياسيّة: دراسة نفسيّة في ديناميات العجز المتعلم الجمعي في المجتمع العراقي.  
الدولة والدين والمجتمع في العراق: دراسات نفسيّة اجتماعية سياسيّة.  
الدين والإيمان والأخلاق: دراسات في علم نفس الدين النقدي.  
دراسات عراقية: أبحاث ومقاييس نفسيّة تخصصية.  
مشاهد عراقية: مقالات ودراسات نفسيّة نظرية.  
علم النفس: مفاهيمه الأساسيّة ومناهجه الكمية.  
الشخصية والهوية: الشخصية التسلطية والهوية الوطنيّة العراقيّة.  
الهوية الوطنيّة العراقيّة: دراسة ميدانيّة.  
الشخصية التسلطية: وهم القوة وقوة الوهم.  
ثقافة الموت: الارهاب والتعصب والدوغماتيّة والأصولية.  
الخبية والأمل في العراق: الثقافات السياسيّة والإحباطات الديمقراطيّة.

## أهم الكتب المترجمة

- الموت المؤدج: الأسباب الجذرية للإرهاب: الخرافات والممهدات والمسببات (مجموعة باحثين).
- أشواق الإنسانية: سيكولوجية العدالة الاجتماعية: النزعات والبنىات والتطبيقات (نصوص مُختارة).
- السياقات القاتلة: سيكولوجية الإرهاب: النظريات والإشكاليات والتطورات (هودسون وبوروم).
- تَحْمَلُ مسؤوليَّة حياتك: توظيفُ نظرية الاختيارِ في الحياة اليوميَّة (وليم غلاس).
- قاموس كامبردج لعلم النفس (دافيد ماتسوموتو).
- الأديان والقيم والخبرات الذروية (أبراهام مازلو).
- العدم: تاريخ فلسفي (روي سورنسن).
- المرجع في سيكولوجية البطولة الاجتماعية: نصوص أساسية مُختارة (2006-2020).
- إريك فروم: شجاعة الإنسانية (راينر فونك).
- علم نفس الدين: مقدمة تعريفية ومقاربة نقدية (كايت ليفنتال وجيرمي كاريت).
- التفكير الرَّغْبِي: المعرفة الوهمية والتبريرات القاتلة (نصوص مُختارة).

## الدراسات والمشاركات والخبرات التدريسية والإدارية

كُتِبَ كثير من المقالات والدراسات، وقَدَّم كثير من المحاضرات والمشاركات في المؤتمرات والندوات العلميَّة، في المؤسسات الأكاديميَّة والثقافيَّة، العراقية والعربية، المنشورة في مجلات وكُتُب.

درَّس كثير من الموضوعات، من قبيل علم النفس الاجتماعي وعلم النفس السياسي، وعلم النفس العام وعلم النفس التربوي وعلم النفس التكويني وعلم النفس الإكلينيكي، والإحصاء الوصفي والاستدلالي ومناهج البحث في علم النفس والاختبارات والمقاييس النفسية، ونصوص نفسية باللغة الانكليزية.

رئيس قسم الإرشاد النفسي والتوجيه التربوي (2014-2016)، ورئيس وعضو عشرات اللجان الأكاديمية والإدارية، من قبيل: لجنة اختبار صلاحية التدريس الجامعية، واللجنة العلمية في القسم العلمي والمؤتمرات العلمية، واللجنة الثقافية (المركزية والفرعية)، واللجنة الامتحانية (المركزية والفرعية والتدقيقية)، إضافة إلى لجان إدارية صرفة.

## معلومات الاتصال

Mobile: (+964) 790-433-1897 - (+964) 773-367-1736

E-Mail: luaikhazalghabr@gmail.com - luaibrhrk@hotmail.com - luaibrhrk@mu.edu.iq - luaibrhr@yahoo.com

Research ID: E-1417-2019 - Research Gate & Google Scholer: Luai Ghabr

Facebook: لؤي خزل جبر - Instagram: luai.k.ghabr - Twitter: Luai K. Ghabr

**Luai K. Ghabr**



Curriculum Vita

## **Scientific Specialization and Interests**

**Social Political Psychology**

Historical Memories, Political Cultures, Social Movements, and Religious Structures

## **Scientific Degree and Title**

**PHD** Social Political Psychology (Baghdad University, College of Arts, Psychology Department, 2014)

**Professor** (Al-Muthanna University, College of Basic Education, Science Department, 2019)

## **Scientific Association and Cultural Unions**

**IAPP** Iraqi Association for Political Psychology (Founding Member)

**ISPP** International Society for Political Psychology

**APA** American Psychological Association

**UIW** Union of Iraqi Writers

## **Scientific Journals**

Editor-in-chief of **Iraqi Journal of Social and Political Psychology**

(Iraqi Association for Political Psychology)

Managing Editor of **Lamahat Journal for Social Sciences**

(House of Cultural Affairs, Ministry of Culture)

Member of the scientific committee in **Scientific Journal of the Counter-Terrorism Service**

(Iraqi Counter-Terrorism Service)

Member of the scientific committee in **Journal of Extremism and Armed Groups Issues**

(Arab Democratic Center for Economic and Political Strategic Studies)

## **Some Authored books**

**Historical Memory and Political Culture** Collective Learned Helplessness Dynamics in Iraqi Society

**The State, Religion, and Society in Iraq** Political Social Psychological Studies

**Religion, Faith, Ethics** Studies in Critical Psychology of Religion

**Iraqi Studies** Academic Psychological Studies and Scales

**Iraqi Prospects** Theoretical Psychological Articles and Studies

**Psychology** Its Basic Concepts and Quantitative Methods

**Personality and Identity** Authoritarian Personality and Iraqi National Identity

**Iraqi National Identity** Field Study

**Authoritarian Personality** Illusion of Power and Power of Illusion

**Death Culture** Terrorism, prejudice, Dogmatism and Fundamentalism

**Disappointment and Hope in Iraq** Political cultures and Democratic Frustrations

## Some Translated books

**Root Causes of Terrorism** Myths, Preconditions, and Precipitants (Selected Texts)

**Psychology of Social Justice** Dispositions, Structures, and Applications (Selected Texts)

**Psychology of Terrorism** Theories, Problematics, and Developments (Hudson and Borum)

**Take Charge of Your Life** (William Glasser)

**The Cambridge Dictionary of Psychology** (David Matsumoto)

**Religions, Values, and Peak Experiences** (Abraham H. Maslow)

**Nothing: A Philosophical History** (Roy Sorensen)

**Handbook of Psychology of Social Heroism** (Selected Essential Texts: 2006–2020)

**Eric Fromm** The Courage to be Human (Rainer Funk)

**The Psychology of Religion** An Introduction and Critical Approach (Loewenthal and Carrette)

**Wishful Thinking** Illusory Cognition and Killer Justifications (Selected Texts)

## Studies, Activates, Instruction and Administrative experiences

Many **articles, studies, lectures and participation** in scientific conferences and symposiums, in Iraqi and Arab academic and cultural institutions, published in Journals and books.

Taught many **courses**, such as Social Psychology, Political Psychology, General Psychology, Educational Psychology, Development Psychology, Clinical Psychology, Descriptive and Inferential Statistics, Research Methods in Psychology, Tests and Measurements, and English Psychological Texts.

**Head** of the Department of Psychological Counseling and Educational Guidance (2014–2016), and head and member of many of academic and administrative **committees**, such as: The University Teaching Validity Test Committee, The Scientific Committee in the scientific department and scientific conferences, The Cultural Committee (central and subsidiary), and The Examination Committee (central, subsidiary and auditing), In addition to pure administrative committees.

## Contact Information

**Mobile:** (+964) 790-433-1897 – (+964) 773-367-1736

**E-Mail:** luaibrhr@yahoo.com – luaibrhrk@mu.edu.iq – luaibrhrk@hotmail.com – luaikhazalghabr@gmail.com

**Research Gate & Google Scholer:** Luai Ghabr – **Research ID:** E-1417-2019

**Facebook:** لؤي خزعل جبر – **Instagram:** luai.k.ghabr – **Twitter:** Luai K. Ghabr